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dr Andrzej Rataj 

Radny Miasta Poznania 

 

 

 

Poznań, dnia 10 lipca 2018 roku 

Numer: 31 / 2018 

 

Szanowny Pan 

Jacek Jaśkowiak 

Prezydent Miasta Poznania 

 

INTERPELACJA 

 

w sprawie: potrzeby objęcia ochroną i opieką historycznych nawierzchni ulic i placów 

w Poznaniu 

 

Na podstawie art. 3 ust. 1 i art. 23 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 

gminnym (Dz. U. z 2017 roku, poz. 1875 ze zmianami) i § 13 ust. 1 uchwały numer 

LXXX/1202/V/2010 Rady Miasta Poznania z dnia 9 listopada 2010 roku w sprawie Statutu 

Miasta Poznania (Dz. Urz. Woj. Wlkp. z 2011 roku Nr 11, poz. 303), uprzejmie proszę 

o odpowiedź na niniejszą interpelację. 

 

Stan faktyczny 

 

Poznań jest miastem o wyjątkowej historii i wielkim dziedzictwie. Elementem materialnego 

dziedzictwa są zabytki architektury i inżynierii, w tym historyczne nawierzchnie ulic 

i placów, będące realną pozostałością z dawnych czasów lub tworzone w nawiązaniu do 

przeszłości. Nawierzchnie te stanowią świadectwo przeszłości, a ich zachowanie leży 

w interesie społecznym ze względu na posiadaną wartość historyczną, artystyczną lub 

naukową. Historyczne nawierzchnie (takie jak kostki brukowe, kamienne płyty chodnikowe,  

krawężniki, układy odpływowe, czy inne elementy) znajdują się nie tylko w śródmieściu, ale 

także w innych miejscach w Poznaniu. Ze względu na tragiczne doświadczenia z przeszłości 

obecnie ocalało niewiele oryginalnych nawierzchni. Od dłuższego czasu społeczności lokalne 

w różnych częściach Poznania wskazują na potrzebę objęcia ochroną i opieką historycznych 
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nawierzchni ulic i placów w Poznaniu. Postulaty te pozostają w zgodności 

z kompromisowymi działaniami mającymi na celu poprawę funkcjonalności i estetyki 

nawierzchni, które powinny być dostosowane do słusznych i racjonalnych potrzeb 

uczestników ruchu. Bardzo niewłaściwe są zdarzające się sytuacje, gdy przeprowadzany jest 

remont ulicy lub placu i ekipy remontowe bez większej troski wyrywają stare elementy 

nawierzchni, które często ulegają uszkodzeniu albo zniszczeniu. 

 

Obecnie podejmowane są działania rewaloryzacyjne dotyczące zwłaszcza nawierzchni 

w rejonie Starego Rynku, a także w innych częściach Poznania. Warto zatem, aby nad tymi 

sprawami czuwała jedna osoba, która całościowo zajmie się koordynacją spraw. Na te 

zagadnienie zwrócono również uwagę w „Zintegrowanym Programie Odnowy i Rozwoju 

Śródmieścia Poznania na lata 2014-2030”. Będzie to miało znaczny wpływ na zwiększenie 

atrakcyjności Starego Miasta i innych części Poznania, w tym ze względu na polepszenie 

sytuacji w ruchu pieszych i na walory turystyczne.  

 

Pytania 

 

Zwracam się zatem z prośbą o odpowiedź na następujące pytania: 

 

1) czy właściwa jednostka miejska zajmująca się ulicami i placami uznaje za słuszną 

potrzebę objęcia ochroną i opieką historycznych nawierzchni ulic i placów w Poznaniu, 

a jeśli tak, to w jaki sposób realizowana jest ta potrzeba, 

 

2) czy właściwa jednostka miejska zajmująca się ochroną zabytków i opieką nad zabytkami 

uznaje za słuszną potrzebę objęcia ochroną i opieką historycznych nawierzchni ulic 

i placów w Poznaniu, a jeśli tak, to w jaki sposób realizowana jest ta potrzeba, 

 

3) czy istnieje spis (inwentaryzacja) historycznych nawierzchni ulic i placów, będących 

realną pozostałością z dawnych czasów lub tworzonych w nawiązaniu do przeszłości, 

a jeśli nie - to dlaczego, natomiast jeśli tak - to jaka jest treść tego spisu (inwentaryzacji),  

 

4) czy byłoby możliwe - w ramach istniejących struktur miejskich i w ramach istniejącego 

stanu zatrudnienia w strukturach miejskich - wyznaczenie jednej osoby, która zostałaby 

koordynatorem całości spraw związanych z potrzebą objęcia ochroną i opieką 

historycznych nawierzchni ulic i placów w Poznaniu. 

 

(-) Andrzej Rataj 


